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[Finansministeren.] 
gøre opmærksom på, at det er en nødvendig 
konsekvens af det andet lovforslag, at dér 
må gives en særlig regel om de rene erhvervs- 
automobiler. Det er nødvendigt for, at de 
skattepligtige og skattemyndighederne kan 
vide, hvordan de skal forholde sig ved 
formueopgørelsen. For mig har det været 
afgørende at udforme reglen, så at den 
bliver så enkel som muligt at arbejde med 
for de skattepligtige, Reglen kunne for- 
mentlig udformes, så at automobilerne an:" 
sættes til en værdi, der kommer noget nær- 
mere deres værdi i handel og vandel; men 
det vil efter mit skøn gå ud. over det. prak- 
tisk hensigtsmæssige. 

Det andet ændringsforslag til lignings- 
loven går ud på at forhøje overgrænsen for 
det faste lønmodtagerfradrag fra de nugæl- 
dende 400 kr. til 800 kr. Det er en ændring, 
som det høje ting har drøftet ved flere 
lejligheder, hvor tanken mødte megen for- 
ståelse, men hvor man af forskellige grunde 
fandt, at det måtte vente. Regeringen fore- 
slår nu en forhøjelse gennemført med virk- 
ning fra og med skatteåret 1966-67. Som 
det nærmere er omtalt i bemærkningerne 
til lovforslaget, vil forhøjelsen bl. a. betyde 
en forenkling både af de skattepligtiges og 
af skattemyndighedernes arbejde med selv- 
angivelserne. Provenumæssigt anslår man 
på indeværende tidspunkt, at forhøjelsen 
for det nævnte skatteår vil medføre et tab 
på statsskatten på ca. 110 millioner kroner. 
Det er klart, at dette forhold må tages med 
i overvejelserne om den udformning, skatte- 
systemet og skatteudskrivningen i øvrigt 
skal have i skatteåret 1966-67; men man 
har dog ment det rigtigst, at forslaget om 
forhøjelsen af lønmodtagerfradraget alle- 
rede fremkommer nu. 
. I forbindelse med forslaget om forhøjelse 
af det almindelige lønmodtagerfradrag fin- 
der jeg det naturligt at omtale det ønske, 
som fiskeriforeningerne har fremsat om ind- 
førelse af et generelt fradrag ved indkomst- 
opgørelsen for fiskere. Dette særlige fradrag 
skulle begrundes med, at fiskerierhvervet er 
risikofyldt, slidsomt, tidsmæssigt ureguleret 
og økonomisk ustabilt, samt med de afsavn, 
som følger af lange perioders fravær fra 
hjemmet. Fradraget skulle gives ud over 
de med erhvervet forbundne driftsudgifter 

og i overensstemmelse med en ordning, der 
er gennemført i Norge, udgøre 12 pct. af 
nettoindtægten ved fiskeri, dog højst 3.000 
kr. for et år. Ved bedømmelsen af, om et 
sådant fradrag skal indrømmes, må man 
være opmærksom på, at skattelovgivningen 
ikke i øvrigt har nogen særregler om fradrag 
ud fra den motivering, at en skatteyder 
har et særlig slidsomt arbejde eller på 
grund af sit erhverv må lide afsavn af den 
ene eller anden art. Endvidere må man være 
opmærksom på, at en gennemførelse af den 
ønskede regel kan afføde tilsvarende krav 
fra visse andre erhverv. På denne baggrund 
har jeg ikke villet stille forslag om et fradrag 
som det ønskede, men spørgsmålet derom 
kan jo indgå i de kommende forhandlinger. 
Lad mig for en fuldstændigheds skyld 
nævne, at der desuden var anmodet om en 
forhøjelse af de gældende satser for fiskeres 
fradrag for søudstyr og merudgifter til kost, 
men at ligningsrådet, som fastsætter disse 
satser, ikke har fundet anledning til en for- 
højelse på indeværende tidspunkt. 

Til sidst skal jeg omtale et spørgsmål, 
som blev berørt under behandlingen af lig- 
ningsloven sidste år. Jeg gav da tilsagn om, 
at der ville blive søgt gennemført regler om 
beskatning af personer, der herfra rejser til 
Grønland for at tage arbejde for en kortere 
periode. Det har desværre ikke været muligt 
at afslutte overvejelserne herom så tidligt, 
at reglerne kunne medtages i det forelig- 
gende forslag, men jeg vil gerne allerede nu 
forbeholde mig under den videre behandling 
at stille et ændringsforslag herom. Det vil 
formentlig komme til at gå ud på, at per- 
soner, der opgiver bopælen hernede under 
ophold i Grønland, skal være skattepligtige, 
såfremt opholdet dér er under 2 år. End- 
videre vil der i tilknytning hertil blive fore- 
slået en regel om et særligt Grønlandsfradrag. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
de to lovforslag til en hurtig og velvillig be- 
handling i det høje ting. 

Undervisningsministeren (K. B. Ander- 
sen): Jeg tillader mig herved for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændringer 
i lov om det kommunale skolevæsens styrelse 
og tilsyn samt forslag til lov om ændringer i 
lov om lønninger m. m. til folkeskolens lærere. 

De to lovforslag, der her er tale om, niå 
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[Undervisningsministeren.] 
betragtes som led i den nyordning af under- 
visningsministeriet, som påbegyndtes i 1963 
med en omlægning af den under ministeriets 
1. departement hørende administration, 
hvorved opgaverne blev delt mellem de- 
partementet og de nyoprettede undervis- 
ningsdirektorater. Ved de heromhandlede 
lovforslag foreslås forskellige beføjelser, 
som efter den gældende lovgivning er til- 
lagt undervisningsministeren, henlagt dels 
til skoledirektionerne og skolerådene, dels 
til kommunalbestyrelserne i købstadkom- 
munerne. 

Forslagene tilsigter således en decentra- 
lisering af nogle af de administrative op- 
gaver, som hører under undervisningsmini- 
steriet, en decentralisering, der må anses 
for meget ønskelig i betragtning af de 
mange nye opgaver, som den voldsomme 
udvikling og vækst inden for hele uddan- 
nelsesområdet i disse år har medført og 
fremdeles vil medføre. Jeg tillader mig i 
denne forbindelse at henvise til mine be- 
mærkninger om decentralisering af admini- 
strationen ved 1. behandling af finanslov- 
forslaget for finansåret 1965-66 her i tinget 
den 10. december 1964 (Folketingstidende, 
spalte 1627-28). 

Ved forslagene foreslås for det første 
nogle opgaver, som undervisningsministe- 
riet efter de gældende bestemmelser i lærer- 
lønningsloven og skoletilsynsloven skal vare- 
tage i forbindelse med ansættelsen af lærere, 
henlagt til lokaladministrationen. Det drejer 
sig således om godkendelse af helbreds- 
attester for lærere, der søger fast ansættelse 
ved det kommunale skolevæsen, og om 
fastsættelse af lønningsanciennitet for læ- 
rere. Bestemmelsen i lærerlønningsloven 
§ 4, stk. 4, om, at helbredsattesten skal fore- 
lægges undervisningsministeriet, foreslås op- 
hævet, således at helbredsnævnet kan med- 
dele resultatet af helbredsbedømmelsen di- 
rekte til den ansættende myndighed, d. v. s. 
vedkommende skoledirektion eller kommu- 
nalbestyrelse, uden at sagen passerer under- 
visningsministeriet. Endvidere foreslås den 
gældende regel i skoletilsynsloven § 29, 
stk. 5, hvorefter ministeriet skal fastsætte 
tjenestealderen ved en lærers første faste 
ansættelse, ophævet, således at skolerådet 
får beføjelse til at fastsætte lønningsancien- 

niteten for lærere både ved førstegangs- 
ansættelser og ved senere ansættelser, men 
efter regler, der fastsættes af undervisnings- 
ministeren. De nugældende regler herom 
findes i et ministerielt cirkulære af 20. maj 
1960. 

Sager vedrørende godkendelse af hel- 
bredsattester og vedrørende fastsættelse af 
læreres lønningsanciennitet behandles efter 
ministeriets nyordning i direktoratet for 
folkeskolen og seminarierne. Ved gennem- 
førelsen af de foreslåede lovændringer vil 
direktoratet blive aflastet for ca. 1.600 hel- 
bredssager og ca. 2.000 lønningssager årlig. 

Reglerne i lærerlønningslovens § 7 om 
tilladelse til at træde uden for nummer 
foreslås ændret således, at beføjelsen til at 
træffe afgørelse i sådanne sager henlægges 
for landkommunernes vedkommende til 
skoledirektionen og i købstadkommunerne 
til kommunalbestyrelsen. Ved gennemførel- 
sen af denne lovændring vil folkeskoledirek- 
toratet blive aflastet for ca. 300 sager årlig. 

Der foreslås endelig to ændringer, som 
alene, vedrører skolevæsenet i landkommu- 
nerne. Bestemmelsen i skoletilsynslovens 
§ 18, stk. 2, om, at skoleplansforslag, hvor- 
om de stedlige skolemyndigheder ikke er 
enige, skal forelægges undervisningsmini- 
steriet til stadfæstelse, foreslås ophævet, 
således at skoledirektionen efter lovens 
hovedregel får beføjelse til at stadfæste 
skoleplaner og ændringer i disse efter regler, 
der fastsættes af undervisningsministeren 
også i de tilfælde, hvor der ikke hos de 
stedlige myndigheder er enighed om det 
fremsatte forslag. Og lærerlønningslovens 
§ 25, stk. 4, foreslås ændret således, at skole- 
direktionen får beføjelse til at afgøre spørgs- 
mål om midlertidig dispensation fra kravet 
om indretning af tjenestebolig for lærere 
ved ikke købstadordnedé skoler på landet. 

Med hensyn til alle de foreslåede ændrin- 
ger i tilsynsloven og lærerlønningsloven 
gælder det, at afgørelsen af de pågældende 
sager henlægges til myndigheder, der efter 
de gældende reglér deltager i behandlingen 
af sagerne. 

Idet jeg med hensyn til enkeltheder i lov- 
forslagene i øvrigt skal henvise til de til 
forslagene knyttede bemærkninger, tillader 
jeg mig at anbefale lovforslagene til vel- 
villig behandling i det høje ting. 



3087 25/2 65: Godkendelse af valg. 3088 

Formanden: Uden for dagsordenen giver 
jeg ordet til den ærede ordfører for udvalget 
til valgs prøvelse, for at hun kan gøre 
indstilling til tinget om godkendelse af et 
valg. 

Ordføreren for udvalget til valgs prøvelse 
(Lis Groes): I skrivelse af 22. februar har 
det ærede medlem hr. H. Larsen (Bjerre), der 
er valgt i Bornholms amtskreds, meddelt, 
at han fra 1. marts d. å. at regne nedlægger 
sit mandat som medlem af folketinget. 
På den af indenrigsministeriet i medfør af 
valglovens § 50 udarbejdede liste findes som 
1. stedfortræder for socialdemokratiet i 
Bornholms amtskreds opført borgmester 
Hans Pihl, Neksø, der siden 21. oktober f. å. 
har haft sæde som midlertidigt medlem af 
folketinget under den H. Larsen (Bjerre) 
tilståede sygeorlov. I skrivelse af 24. fe- 
bruar har borgmester Hans Pihl nu meddelt, 
at han er villig til fra 1. marts at indtræde 
som ordinært medlem af folketinget. Ud- 
valget til valgs prøvelse har herefter holdt 
møde, og efter at have gennemgået stedfor- 
træderlisten og de øvrige dokumenter ind- 
stiller udvalget enstemmigt, at borgmester 
Hans Pihl godkendes som ordinært medlem 
af folketinget fra den 1. marts d. å. at regne. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets indstilling om godkendelse af 
borgmester Hans Pihl som medlem af folke- 
tinget fra den 1. marts 1965 
vedtoges enstemmigt med 124 stemmer. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående forslag til folketingsbeslutning om æn- 
dringer i beskatningen af faste ejendomme 
[af A. C. Normann m. fl.]. 

Valgt blev: Ove Hansen, Holger Eriksen, 
Gorrsen, Egon Jensen, Hans Lund, Carl 
Nielsen, Peter Nielsen, Chr. Rasmussen, 
Thisted Knudsen, Alfred Bøgh, Jens Chr. 
Christensen, Jacob Sørensen, H. C. Toft, 
Chr. R. Christensen, Gottschalck-Hansen, 
A. C. Normann og Poul Dam. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående forslag til folketingsbeslutning an- 
gående civil benyttelse af de militære flyve- 
pladser [af A. C. Normann m. fl.]. 

Valgt blev: Horn, Andreas Hansen, Tho- 
mas Have, Frode Jakobsen, Waldemar Laur- 
sen, Hans Lund, Poul Nilsson, Søgaard, 
Holmberg, Enggaard, Johan Philipsen, Kri- 
sten Østergaard, Ninn-Hansen, Vestergaard 
Poulsen, Poul Schlüter, A. C. Normann og 
Arne Larsen. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om udførsel af kød m. m. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 3) 
findes i tidenden sp. 2943). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 97 stemmer mod 4; 26 med- 
lemmer tilkendegav, at de hverken stemte 
for eller imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om forhandling, udførsel og ind- 
førsel af æg og ægprodukter m. m. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 13) 
findes i tidenden sp. 2946). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Gunhild Due: Da jeg ikke var her ved 
anden behandling, skal jeg blot nu med- 
dele, at SF vil afholde sig fra at stemme. 


